
تقصیرِ همه به جز مسئولان!
کاربران فضای مجازی در انتقاد از افزایش 
#سیب_ هشــتگ  قیمت سیب زمینی 

زمینی را در توییتر داغ کردند. کاربری در 
واکنش به برخی مســئولان که گرانی را 
گردن کارخا نه های چیپس انداخته اند در 
توییتر نوشته است: »کارخانه های چیپس: 
15 درصــد تقصیر. کشــاورز: 27 درصد 
تقصیــر. دلال: 21 درصد تقصیر. مغازه دار:11 درصد تقصیر. میادین میوه و 
تره بار:7 درصد تقصیر. درصد باقی مانده هم مربوط به تقصیر نویســنده این 

توییت است و مسئولان هیچ تقصیری ندارند«!

خوبی چه بدی داشت؟
ســید محمد حســینی، وزیــر فرهنگ 
و ارشــاد در دولت دهــم در واکنش به 
حواشی اینستکس در فضای مجازی در 
صفحه توییترش نوشت: »خوبی چه بدی 
داشت که یک بار نکردی! جناب ظریف و 
روحانی الله یهدیکما! یک بار هم که شده 
نظر نیروهای انقلاب را بپذیرید و زیر بار 
پذیرش فریب اینســتکس نروید که چیزی تحقیرآمیز تر از نفت در برابر غذا 
و دارو نیســت، مرحله دوم کاهش تعهدات را با قدرت انجام دهید، ثمره اش 

را خواهید دید«. 

 درجه های خاک آلود
روز گذشــته تصویری از امیر ســرتیپ 
دوم حســینی، فرمانده دژبان کل ارتش 
در فضای مجازی منتشــر شد که نشان 
می داد این فرمانــده ارتش با پای برهنه 
و لباس گل آلود بر ســر مزار دو شــهید 
گمنام عزاداری می کند. یکی از کاربران در 
واکنش به انتقاد برخی از کاربران فضای 
مجازی از این تصویر، در توییتر نوشته است: »واقعاً درسته یه افسر عالی رتبه 
نظامی با پای برهنه و گل آلود و کثیف، این طور روی خاک بشینه و احترام 
درجه ها رو حفظ نکنه؟ بله چون درجه نظامی در دفاع مقدس، خاک آلودگی 
بود نه خط اتوی شــلوار. این سپاه و ارتشی اســت که پهپادها در محاسبه 

توانایی  اش درمانده اند«.

ترکیب استقلال و محبت
حســین شــمقدری، کارگردان مستند 
جنجالی »انقلاب جنســی« با انتشــار 
تصویری از یک رستوران در کشور هلند، 
در صفحه اینســتاگرامش نوشته است: 
»یک مادر و دو فرزندش اومدن، هر ســه 
پشت سر هم تو صف وایسادن و انگار سه 
نفر بزرگسال هستن و هرکی کار خودش 
رو می کرد. تو اطرافیانم بچه هایی رو می بینم سه، چهار یا حتی پنج ساله که 
هنوز موقع غذا خوردن مامانشون با ظرف غذا دنبالشونه که بهشون غذا بده. 
چرا بعضی از تربیت های ما ایرانی ها این جوریه؟ البته نقطه تاریک تربیت به 
ســبک اروپاییش، نبود رابطه عمیق بین والد و فرزنده، آیا نمیشه بچه ها رو 

طوری تربیت کرد که هم از محبت سیراب بشن و هم مستقل بار بیان«؟

محمد تربت زاده: حدود 6 سال پیش میان جوان  ها چو 
افتاد نرم افزاری آمده که می خواهد پشت »فیس بوک«، 
»تانگــو«، »لایــن« و دیگر شــبکه های اجتماعی ای 
که پادشــاهانِ آن روزهای فضای مجازی به حســاب 
می آمدند را به خاک برساند. اگرچه مردم اروپا و آمریکا 
مدت ها پیش از این برای دنبال کردن ســلبریتی  ها و 
هنرمندان معروف، به اینستاگرام پیوسته بودند، اما این 
شبکه اجتماعی برخلاف سایر نقاط دنیا در کشورمان 
با اســتقبال مواجه نشــد. دلیل  اصلی اش هم احتمالاً 
حضور پررنگ سلبر یتی  های ایرانی در فیس بوک بود که 
جوان ها را مجاب می کرد همچنان در مقابل اینستاگرام 

مقاومت کنند. 

 پادشاهِ محبوب
ســرانجام همزمــان با مــوج عجیــب و غریب کوچ 
سلبریتی های مشهور دنیا به اینستاگرام، همه حواشی، 
اخبار و جنجال های مجازی هم به این شبکه اجتماعی 
منتقل شــد و در نتیجه بعضی از چهره های شاخص 
ایرانی هم بــرای جا نماندن از قافله، به اینســتاگرام 
پیوستند. کوچ سلبریتی های ایرانی به اینستاگرام، بهانه 
دست دیگر کاربران ایرانی فضای مجازی داد تا دسته 
جمعی یا کم کم، بساط شان را در فضای نرم افزاری پهن 
کننــد که زرق و برق و امکانات کم نظیرش از مدت ها 
پیش چشمشــان را گرفته بود. البته این کوچ چندان 
ساده هم نبود، چون بیشتر آن ها روی قدمت چند ساله 
حساب های فیس بوکشان تعصب و غیرت داشتند و لابد 
نمی توانستند براحتی از این شبکه اجتماعی دل بکنند.

اینســتاگرام در چشــم برهــم زدنــی، فیس بوک و 
نرم افزارهای مشابه اش را از تخت سلطنت پایین کشید 
و در میان کف و هورای سلبریتی  ها، تاج سلطنت را بر 
سرش گذاشت. آن روزها هیچ کس فکرش را نمی کرد 
سلطنت اینستاگرام بر فضای مجازی دنیا بیش از هفت 
سال طول بکشد و این شبکه اجتماعی طوری در میان 
برخی ها نفوذ کند که تک تک ابعــاد زندگی آن ها را 
دربر گرفته و ســبک زندگی خیلی هایشان را از این رو 

به آن رو کند.

 بی خبر از دنیای اطراف
اگر شــما هم جزو آدم هایی هســتید که زندگی شان 
را به اینســتاگرام و فضای مجازی گــره زد ه اند، حتماً 
شــنیده اید بتازگی سلبریتی هایی که چند سال پیش 
جلودار کوچ به اینستاگرام شده بودند، پس از گذشت 
چند سال، از تصمیمشان منصرف شده و در حال ترک 
کردن این شــبکه اجتماعی هستند. موج جدید کوچ 
سلبریتی  ها از اینســتاگرام با سخنرانی »سلنا گومز« 
یکی از معروف ترین ســلبریتی های دنیا در جشنواره 
فیلم »کن« آغاز شد. سلنا گومز که 152 میلیون دنبال 
کننده در اینستاگرام دارد در بخشی از صحبت هایش 
در جشنواره کن گفته بود: »به نظرم دنیا در حال تغییر 
و تحوله، اما باید بگم شــبکه های اجتماعی برای نسل 
من خیلی مخرب بودند. درک می کنم که داشتن جایی 
برای نشون دادن خودت خیلی خوبه، ولی دیدن اینکه 
نســل جوون چقدر در معرض آسیب هستند، من رو 
می ترسونه. نسل جوون از چیزهایی که در دنیای واقعی 

و اطرافشون اتفاق می افته، بی خبرن«.
اما ماجرا به همین جا ختم نشد و سلنا گومز چند روز 
بعد در مصاحبه ای اعلام کرد که اینستاگرام را از روی 

تلفن همراهش پاک کرده اســت، چون این برنامه به 
سلامت روحی اش آسیب می زند و موجب افسردگی اش 

شده است!

 بردهِ تأیید دیگران!
مدیران اینستاگرام حتی به ذهنشان هم خطور نمی کرد 
که پس از ســلنا گومز، »چیکونــی« خواننده معروف 
آمریکایی هم شــروع به انتقاد از اینســتاگرام کرده و 
مردم را به خروج از این شــبکه اجتماعی دعوت کند! 
چیکونی در بخشی از  صحبت  های جنجالی اش گفته 
است: »اینســتاگرام عمداً به گونه ای طراحی شده که 
مردم دائماً تأسف و حســرت بخورند و در طول زمان 
حس بدی به آن ها دست دهد تا دچار افسردگی شوند. 
اینستاگرام برای به وجود آمدن احساسات بد در مردم 
طراحی شده است. در اینستاگرام شما درگیر مقایسه  
خود با دیگران خواهید شــد. من باید این مدلی رفتار 
کنم، من باید این شکلی ظاهر شوم؟ آیا این کار من را 
محبوب تر و موفق تر می کند؟ آدم ها برده  تأیید دیگران 
خواهند شد. اینستاگرام موجب می شود درباره خودتان 

حس ناخوشایندی داشته باشید«.
 صحبت های چیکونی در اینســتاگرام غوغا به پا کرد 
و بلافاصله تیتر نخست بســیاری از رسانه های مطرح 
دنیا شــد. هنوز مدتی از این ماجرا نگذشــته بود که 
کمپین های مجازی حذف اینستاگرام در فضای مجازی 
شکل گرفت. طبق آمار منتشر شده در برخی رسانه ها، 
از زمان آغاز به کار این کمپین ها، حذف حســاب های 

کاربری اینستاگرام چندین برابر سرعت گرفته است.

  سلبریتی های دیگر
البته گومز و چیکونی نخستین سلبریتی هایی نیستند 
کــه با وجود داشــتن چندین میلیــون دنبال کننده 
در اینســتاگرام، قید حضور در این شبکه اجتماعی را 
زده اند. نخستین بار در سال 2۰16 دیزی ریدلی، بازیگر 
فیلم »جنگ ســتارگان« پستی در حمایت از کنترل 
تولید اسلحه منتشر کرد که حســابی در اینستاگرام 
جنجالی شد.  خیلی ها به صفحه اینستاگرام این بازیگر 
حمله کردنــد و او هم در پاســخ، صفحه پرمخاطب 

اینســتاگرامش را پاک کرد و یک ســال بعد در سال 
2۰17 درباره خروجش از اینستاگرام گفت: »این فضا 
اصلاً برای من خوب نیســت، من فوق العاده حســاس 
هســتم و برای حضور در چنین شبکه های اجتماعی 

ساخته نشده ام«.
در سال 2۰18 هم »مایلی سایرس« خواننده معروف 
آمریکایی همه پست های اینستاگرامش را حذف کرده 
و به ر سانه ها گفت که دوست ندارد در یک قالب خاص 
گیر بیفتد و برای حفظ سلامتی اش به یک استراحت 
طولانی احتیاج دارد. او گفته بود پشت پرده شبکه های 
اجتماعی هیچ چیز هیجان انگیــزی وجود ندارد و به 
همین دلیل اقدام به حذف حساب های شخصی اش از 

شبکه های اجتماعی کرده است.

  پایه های لغزان سلطنت
مؤسسات مطالعاتی می گویند »اینستاگرام« مضر ترین 
شبکه اجتماعی برای سلامت روحی افراد است. کار به 
درســت و غلط حرف این مؤسسات نداریم و احتمال 
هم نمی دهیم که این تبلیغات ضد اینستاگرامی ممکن 
است کار رقبا باشد، اما همه این ها را که بگذارید کنار 
موج خروج  سلبریتی ها از این شبکه اجتماعی، آن وقت 
متوجه می شوید چرا کمپین های خروج از اینستاگرام 

روز به روز در کشورهای غربی گسترده تر می شوند.
 هر چند پای این کمپین  ها هنوز به کشور ما باز نشده، 
اما از آنجایی که موج ورودمان به اینســتاگرام، دیرتر 
از غربی ها اتفاق افتاد، خروجمان هم احتمالاً با تأخیر 
خواهــد بود. اما خدا کند این خــروج در صورت اتفاق 
افتادن، فقط تقلید چشم بسته سلبریتی های ایرانی از 
مشابهان غربی شان نباشد. خدا کند سلبریتی های ما 
هم ضمن پی بردن به معایب و محاسن واقعی فضای 
مجازی، پس از کوچ، حرف درست و حسابی و منطقی 
برای زدن داشــته باشند، نه اینکه فقط برای همرنگ 
شــدن با جماعت و بیشتر دیده شدن، بار و بندیلشان 
را ببرند و جایی دیگر پهن کنند. این را هم بگوییم که 
کارشناسان فضای مجازی معتقدند  پایه های سلطنت 
اینستاگرام در فضای مجازی شُل شده است و عمر آن 

در یکی از همین روزها، دیر یا زود به سر خواهد آمد.

داستان »ریخته گران«

فؤاد آگاه: آیا خوشحال نمی شوید اگر همین اول مطلب بگوییم نماینده 
دادســتان تهران، دیروز در جریان رسیدگی به پرونده بانک سرمایه گفته 
اســت: حکم جلب »ریخته گران« بزودی صادر می شود؟ آیا چون چیزی 
درباره ریخته گران و  رابطه اش با پرونده بانک سرمایه نمی دانید، از شنیدن 
این خبر حس خاصی به شــما دســت نمی دهد؟ اصلًا شاید از آن دسته 
خبرخوان هایی باشید که مو را از ماست می کشند و اعتراض می کنند که 
جــای خبری مانند صدور حکم جلب برای یــک متهم اقتصادی، در این 
ستون نیست. درباره جای خبر و این ستون حق دارید، اما فراموش نکنید 
جــای حرف زدن درباره حس و حالی که از خواندن یک خبر به خواننده 

دست می دهد همین جاست. 
اجازه بدهید اول کمی درباره پیشینه این خبر و صاحب و سوژه اش یعنی 
ریخته گران حرف بزنیم، ســپس دوباره برگردیم ســراغ اصل خبر، آن را 
مرور کنیم و آخرِ کار هم ببینیم با صدور حکم جلب یک متهم چه حس 

و حالی به شما دست می دهد؟
شــهریور ماه سال 1392 خبرگزاری  ها از بازداشت دو برادر به اتهام فساد 
کلان اقتصادی خبر داده و نوشتند: »... طی چند سال با ثبت ده ها شرکت 
کاغذی و از طریق تبانی و اعمال نفوذ و پرداخت میلیاردها تومان رشــوه 
و دریافت غیرقانونی صدها میلیارد تومان تسهیلات بانکی، توانسته اند در 

مدت زمان کوتاهی صاحب ثروت نامشروع هنگفتی شوند...«. 
خلاصه تر ماجرا هم این بود؛ بــرادران ریخته گران جوری ریخت و پاش 
راه انداختــه بودند که تعداد زیادی بدهکار، ورشکســته، مجرم اقتصادی 
و... روی دســت نظام اقتصادی و قضایی کشور باقی گذاشته بودند! آخر 
ســال 92 هم اعلام شــده بود: یکی از این دو برادر با 1۰ چمدان بزرگ 
مسافرتی به ارزش ده ها میلیارد تومان در آستانه خروج از کشور دستگیر 

شده است. 
پنج ســال بعد یعنی در تیرماه سال 1397 بود که سخنگوی قوه قضائیه 
از صــدور حکم بدوی حبس 15 ســاله و رد مال برای 41 نفر از متهمان 
پرونده برادران ریخته گران خبر داد. امســال و در جریان دادگاه متهمان 
بانک ســرمایه هم، هر جلســه نام ریخته گران برده می شد، اما از خودش 

خبری نبود.
حالا بگویید آیا با خواندن داســتان ریخته گران، این پرسش به ذهن شما 
نمی آیــد که چطور مجرمانی با جرایم ســنگین مالی، در حالی که با 1۰ 
چمدان بزرگ طلا و جواهر دســتگیر شده، حداقل 17۰۰ میلیارد تومان 
بدهی معوق بانکی داشــته و چند شرکت بزرگ نفتی و پتروشیمی را به 
تعطیلی کشــانده و عده زیادی را بدبخت کرد ه اند، محاکمه شان پنج سال 
طول می کشــد و حکم بدوی آن ها از پارســال تا امسال، بدوی و معطل 
می ماند؟ حالا حس و حال شــما چیست؟ خوشحال نیستید که با صادر 
شدن حکم جلب ریخته گران برای یک پرونده جدید باید آن قدر دنبالشان 
گشــت که دوباره با چند چمدان پر از طلا و جواهر بازداشت شوند، شاید 

این بار حکمشان از مرحله بدوی عبور کند و قطعی شود؟ 
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ورزش
جدول دور نهایی را به هم ریخت

 ایران به تور برزیل 
و لهستان خورد

پرسپولیس یکی از ۳ تیم برتر دنیا از نظر هوادار است

 کالدرون: آمده ام پرسپولیس را
 به چهارمین قهرمانی متوالی برسانم

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس:

کرسی های ترویجی زبان فارسی نباید تعطیل شوند

تهدیدی به نام بدگمانی
یکی از مفاهیمی که در قرآن کریم به عنوان گناه طرح شده، بدگمانی است که 
به صراحت، دستور به دوری از آن داده شده است »وَاجتنبوا کثیراً من الظَنّ، 
انِّ بعض الظنّ اثِمٌ«. با اینکه قرآن با صراحت بدگمانی را یکی از گناهان دانسته 
و با وجود تأثیرات مشخص بدگمانی در قوام اجتماعی، آنچنان که باید بحث 
درخوری درباره این رفتار و صفت در دسترس نیست و در منبر و هیئت ها که 
رســانه های اصلی مردم دیندار ما برای دریافت محتوای دینی هستند، جای 
بحث هایی چون گمان نیک و بدگمانی خالی است. در متون ادبی مهم ایران هم 
درباره بدگمانی حرف بسیار است. در همان نخستین بخش شاهنامه فردوسی 
و در داستان پادشاهی کیومرث، فردوسی در بخشی از ماجرا نقل می کند که 
)کی نامور سر سوی آســمان/ برآورد و بد خواست بر بدگمان( بدخواستن از 
خدا برای کسی از آن حرف هاست که حکیم توس در آغاز شاهنامه، بدخواهی 
برای بدگمان را به قهرمان خود نسبت می دهد، بدگمانی و بدسگالی به معنای 
بداندیشی در سراسر شاهنامه بارها تکرار می شود و هر بار حرف فردوسی همین 
است. در جایی دیگر می گوید اگر به راه حلی رسیدی آن را انجام بده و بیهوده 
از بد بدگمان ترس نداشته باش )چو دانسته شد چاره ساز آن زمان/ به خیره 
مترس از بد بدگمان( در جای جای شاهنامه بدگمانی تکرار می شود و همیشه 

بدگمان به عنوان یک تهدید بالقوه مطرح است و درباره آن بحث می شود. 
در بسیاری از موارد بدگمانی نخستین وصفی است که فردوسی، حکیم ارجمند 
توس، درباره دشمن ذکر می کند و انگار که ریشه بسیاری از دشمنی ها همین 
بدگمانی است. حتی گاهی وقتی جنگ در گرفته و رستم دشمن را فرسنگ ها 
تعقیب کرده اســت، باز از دشمن با وصف بدگمان یاد می شود. )سه فرسنگ 
چون اژدهای دمان/تهمتن همی شد پس بدگمان( این همه تأکید بر این کلمه 
و مفهوم در دایره واژگانی و معنایی شاهنامه بسیار جالب است. بررسی مفصل تر 
معنای بدگمانی و بدسگالی و بداندیشی و نسبت آن با برخی صفات آدمی مثل 
حسد و رشک و کینه در شاهنامه می تواند موضوع یک مقاله تحقیقی ارزشمند 
باشد و نشان دهد که حکیم فرزانه و هنرمند توس چه اندازه به این صفت مهم 
بشر توجه کرده و گونه های مختلف بدگمانی را در شاهنامه بررسی کرده است.

به هر حال بدگمانی یک تهدید مهم برای جمع و جامعه انسانی است. رسانه های 
مجازی و نرم افزارهای مهاجمی مثل تلگرام با ضریب دادن به نجواهای باطل و 
شایعه ها و تسهیل ساختاری گناهانی مثل سخن چینی، بدگمانی را در جامعه 
روزافزون می کنند. در این وضعیت ســواد رسانه ای داشتن می تواند به ما در 

تحلیل محتوای هر رسانه کمک کند.

به بهانه شکست »دختر شیطان« در گیشه

فیلمفارسی هندی هم 
دیگر جواب نمی دهد

حمیدرضاعرب: شــاید برای خیلی ها روشن نشده 
باشد که آندره اســتراماچونی از ماه ها قبل بازیکنان 
اســتقلال را زیر نظــر گرفته بود و حتــی با یکی از 

مسئولان باشــگاه اســتقلال علی خطیر تلفنی 
دربــاره خصوصیــات فنی و اخلاقــی بازیکنان 
صحبت می کرد. ناگفتــه نماند که در این ایام 

رحمان رضایی نیز همواره با استراماچونی در 
تماس بود.

رضایی می کوشــید جدا از باشگاه استقلال 
اطلاعــات موثقی را در اختیار مرد ایتالیایی 

قرار دهد. رابطه رحمان با اســتراماچونی شاید 
در ظاهر به حضور بازیکن ســابق تیم ملی ایران 
در لیگ ایتالیا مربوط باشد اما این رابطه به دلیل 
برخورداری از یک مدیر برنامه شــکل گرفته و 
همچنان نیز ادامه دارد. رضایی حتی این روزها 
که جایی در کادرفنی استقلال نیافته می کوشد 

مشاوره هایی را به استراماچونی بدهد... 

بالاتر از خبر

 روزنوشته های علی محمد مؤدب

کلیدها
قدس از زندگی استراماچونی در تهران گزارش می دهد

 ردپای رحمان رضایی 
در چیدمان استقلال

1011

کوچ سلبریتی  های خارجی از اینستاگرام ادامه دارد

پایان 7 سال پادشاهی
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ورزشـــی

ورزش: تیم ملی والیبال ایران با تیم های برزیل و لهستان 
در مرحله نهایــی لیگ ملت های 2019 همگروه شــد. 
بعد از اینکه شــاگردان ایگور کولاکوویچ در آخرین بازی 
مرحله مقدماتی در لیگ ملت هــای 2019 برابر آمریکا 
شکســت 3 بر صفر را متحمل شــدند و با 12 برد و قرار 
گرفتن در جایگاه دومی به کار خــود پایان دادند، دیروز 
ســرانجام تیم های رقیب ایران برای مرحلــه نهایی نیز 

مشخص شدند.
برد 3 بر یک برزیل برابر ایتالیا که با تداوم صدرنشینی این 
تیم همراه بود، ایران را بــه عنوان تیم دوم با برزیلی ها در 
یک گروه قرار داد. از سوی دیگر آمریکا به عنوان میزبان 
مسابقات در روز آخر خودش را به رده ششم جدول رساند 

و با توجه به شکست ایتالیا در همان جایگاه باقی ماند.

FIVB دستورعمل
طبق دســتورعملی که FIVB قبل از شروع مسابقات 
لیگ ملت های 2019 اعلام کــرده بود، با توجه به حضور 
آمریکا در جمع 6 تیم برتر، این تیم در گروه یک به همراه 
تیم های سوم و چهارم قرار می گیرد. یعنی آمریکایی ها به 
عنوان سرگروه با تیم های روسیه و فرانسه در یک گروه 3 

تیمی قرار گرفتند.
از سوی دیگر، برزیل و ایران به عنوان تیم های اول و دوم با 
لهستان که در رده پنجم قرار گرفت، همگروه شدند. این 
در حالی است که اگر ایران در روز آخر موفق به شکست 
آمریکا می شد، سرنوشــت دوگروه کاملًا تغییر می کرد و 

ایران با آمریکا و روسیه در یک گروه قرار می گرفت.
بدین ترتیــب دو گروه ســه تیمی مرحلــه نهایی لیگ 
ملت های 2019 به میزبانی شیکاگو به شرح زیر مشخص 

شدند:
گروه A: آمریکا، روسیه و فرانسه
گروه B: برزیل، ایران و لهستان

نبردهای انتقامی
شــاگردان ایگور کولاکوویچ که دور مقدماتی را با ســه 
شکست پشت سر گذاشتند، در مسابقات قبلی خود برابر 
برزیل و لهستان یک شکست و برد نزدیک بدست آوردند. 
در واقع باخت 3 بر دو برابر برزیل و پیروزی 3 بر دو مقابل 
لهستان در کارنامه ایران در دور مقدماتی ثبت شده و حالا 

بلندقامتان ایرانی باید بار دیگر با این دو تیم رو به رو شوند.

کولاکوویچ: مصدومان تیم ملی به شیکاگو می رسند 
ایگور کولاکوویچ ســرمربی تیم ملی در مورد گروه بندی 
ایران گفت: هفت روز تا شروع رقابت ها در شیکاگو فرصت 
داریم و باید بــا تمرین تیم را برای این مســابقات آماده 
کنیم. خوشــبختانه شــناخت خوبی از برزیل و لهستان 
داریم و البته می دانیم که در ایــن مرحله چقدر بازی ها 

سخت تر خواهد بود.  
وی افزود: ایران بدون توجه به جــدول راه خود را ادامه 
خواهد داد و حتی به قهرمانی فکر می کنیم. کولاکوویچ 
در مورد مصدومان تیمش گفت: چهــار مصدوم داریم 

که البته مصدومیت آن ها خیلی حاد نیست و به همین 
دلیل مقابل آمریکا ریســک نکردیم و از دیگر بازیکنان 
بهره بردیم. خوشبختانه آن ها به دور نهایی در شیکاگو 

می رسند.

غفور و معروف در صدر برترین ها
پس از پایان این دور از مسابقات، امیر غفور در رده نخست 
برترین اسپکر و دومین بازیکن امتیازآور مسابقات، سعید 
معروف در رده نخست برترین پاسور، سید محمد موسوی 
در رده دوم برترین مدافع روی تور و محمدرضا حضرت پور 
و میلاد عبادی پور، به ترتیب در رده پنجم و ششم برترین 

دریافت کننده ها قرار گرفتند.

برنامه بازی های ایران
مســابقات مرحله نهایــی 19 تا 23 تیرماه بــه میزبانی 
شیکاگو برگزار خواهد شد که ایران اگر بتواند از میان این 
سه تیم جزو دو تیم برتر گروه خود قرار بگیرد، به مسابقه 
نیمه نهایــی خواهد رفت و برای صعود بــه فینال تلاش 
می کند.در گروه مقابل برای آمریکا، روسیه و فرانسه هم 
این شرایط صدق می کند و تیم ها به صورت ضربدری در 

نیمه نهایی با هم مسابقه خواهند داد.

برنامه مسابقات ایران در مرحله نهایی
پنجشنبه 20 تیر: ایران - لهستان، ساعت 5 صبح
جمعه 21 تیر: ایران - برزیل، ساعت 5:30 صبح

جدول دور نهایی را به هم ریخت

ایران به تور برزیل و لهستان خورد

علیپور در پرسپولیس ماندنی شد
ورزش: باشگاه پرســپولیس حاضر بود رضایت نامه علی علیپور را در ازای دریافت 
۸00 هزار یورو برای زولته وارخم بلژیک صادر کند تا مهاجم سرخپوشان پایتخت 
لژیونر شود. مدیران پرسپولیس برای دریافت این مبلغ تا صبح دیروز به بلژیکی ها 
فرصت داده بودند اما این پول به حساب پرسپولیس واریز نشد تا مهاجم ملی پوش 
پرســپولیس مجبور به ماندن در این تیم و انتقال او منتفی شود.علیپور در صورت 
رفتن به لیگ بلژیک، مبلغ 500 هزار یورو نیز خودش دریافت می کرد، اما بدقولی 

مدیران زولته وارخم در انتقال پول به حساب باشگاه مانع از انجام این کار شد.

گل محمدی به دنبال مهاجم خارجی
ورزش: یحیی گل محمدی پس از گذشــت بیش از یک هفته از آغاز تمرینات 
تیمش به این نتیجه رسیده اســت که برای خط حمله نیاز به یک بازیکن گلزن 
دارند. او در بین مهاجمان داخلی کار هیچ کدام از بازیکنان را نپسندیده از این رو 
به دنبال این است که یک مهاجم خارجی را البته با وسواسی بیشتر از قبل جذب 
کند. سرمربی شــهرخودرو فصل پیش به خاطر شرایط مالی نه چندان مناسب 
تیمش مجبور شــد چوچو بازیکنی از نیکاراگوئه را جذب کند که او نتوانســت 

خواسته هایش را برآورده سازد.

سینا حسینی: با وجود اینکه هنوز یکسال از عمر مدیریتی 
فرزاد فتاحی در اداره کل ورزش و جوانان خراســان رضوی 
نگذشته است که گمانه زنی ها در خصوص تغییرات مدیریتی 
در ســطوح بالای این اداره کل در محافــل خبری به گوش 
می رسد. حتی نام برخی افراد ورزشی شناخته شده به عنوان 

مدیرکل جدید مطرح شده است!  

آغاز گمانه زنی ها
استارت گمانه زنی ها از زمانی زده شد که مدیرکل فعلی به دلیل 
برخی اتفاقات و تخلفات اداری به دادسرای استان سمنان احضار و 
بازداشت شد. پس از این اتفاق منتقدان دانه درشت فتاحی دست به 
کار شدند و با پیش کشیدن اتفاقات مدیریتی در دوره قبل از حضور 
فتاحی، اعلام کردند باید تغییــرات در اداره کل ورزش و جوانان 

خراسان رضوی شکل گیرد تا ابهامات در این حوزه برطرف شود.

ورود نمایندگان مجلس
با شکل گیری این فضا و انتشــار گمانه زنی ها در شبکه های 
اجتماعی شنیده شــد که نمایندگان خراســان رضوی در 
مجلس شورای اسلامی نیز به دلیل حساسیت های موجود و 
اشکالاتی که در سطح مدیریتی ورزش خراسان و هیئت های 
ورزشی وجود دارد پیگیر این مسئله شــدند و در مذاکره با 
مقامات استانی و مسئولان  وزارتی  خواستار ایجاد تغییرات 

 شدند.

مقاومت وزارتخانه
البته همان طور که انتظار می رفت مسئولان وزارتخانه در برابر 
این اعمال فشار مقاومت کردند و با سناریو تغییر در مدیریت 
ورزش استان مخالفت جدی به عمل آوردند، تا به این شکل 
از مدیریت ورزش و جوانان خراسان رضوی حمایت کنند. در 
همین برهه فرزاد فتاحی مدیرکل ورزش و جوانان نخستین 
نشست مطبوعاتی خود را با اهالی رسانه برگزار کرد تا به این 
ترتیب ابهامات موجود را برای رسانه ها از بین ببرد، هرچند 

فتاحی در این نشست از شــفاف بودن کارنامه خود در طول 
مدیریتش در استان سمنان و خراسان رضوی دفاع کرد اما 
منتقدان دانه درشت وی همچنان اعتقاد دارند موارد مبهمی 
وجود دارد که می تواند به پیکره نحیف ورزش خراسان رضوی 

آسیب وارد کند.

تخلفات کارکنان
در همین حین باز بودن پرونده تخلفات برخی کارکنان اداره 
کل ورزش و برخی رؤســای هیئت های ورزشی نیز مزید بر 
علت شد تا فشارها روی شخص مدیرکل افزایش یابد، حالا 
باید دید با این شرایط آیا مسئولان اداره کل ورزش و جوانان و 
مدیران ارشد وزارتی می توانند در برابر این اتفاقات همچنان 
مقاومت کنند یا اینکه مخالفان مدیرکل در خارج از سیستم 

دولتی فرایند تغییر در این اداره را رقم خواهند زد؟

ورزش: گابریل کالدرون، گزینه سرمربیگری تیم فوتبال 
پرسپولیس مدعی شد به دنبال آن است که این تیم را به 

چهارمین قهرمانی متوالی در لیگ برتر برساند.
 گابریل کالدرون پس از ورود بــه ایران گفت: به هواداران 
پرسپولیس سلام می گویم. می دانم پرسپولیس هواداران 

زیادی دارد و بهترین تیم آسیا و یکی از سه تیم برتر 
دنیا از نظر هوادار است.

خوشــحالم که کارم را با تیم بزرگی 
چون پرسپولیس آغاز خواهم کرد

این مربی آرژانتینی همچنین به سایت 
رسمی باشگاه پرسپولیس گفت: من 

خیلی خوشحالم که کارم را با تیم 
بزرگی چون پرســپولیس آغاز 
خواهم کــرد، تیمی که خیل 
عظیمی از هواداران را در کنار 

خود دارد.
 پرسپولیس در آسیا و بلکه در 

دنیا، بهترین هــواداران را دارد. 
این تیم سه بار پیاپی قهرمان شده است، 

نایب قهرمــان آسیاســت و در حال حاضر 
بهترین تیم ایرانی اســت. من هم آمده ام تا 

این راه را ادامه بدهم.

پرسپولیس نمایش تحسین برانگیزی 
خواهد داشت

وی ادامه داد: قهرمانی نخســت سخت است، 

قهرمانی دوم سخت تر می شــود و هر قدر بالاتر برویم کار 
سخت تر اســت. پرسپولیس ســه بار پیاپی قهرمان شده 
است و من آمده ام تا چهارمین قهرمانی پیاپی خودش را با 
من بگیرد. ما به دنبال قهرمانی هستیم و من این چالش را 

قبول کرده ام.
 انگیزه خیلی زیــادی دارم، چون 
در باشــگاه بزرگی هستم. تیم 
خوبی دارم و بهترین طرفداران 
هم کنار ما هســتند. من قول 
می دهم بهتریــن تلاش خود را 
خواهم کرد و پرسپولیس نمایش 

تحسین برانگیزی خواهد داشت.

اطمینان دارم هواداران خوشــحال 
می شوند

کالــدرون دربــاره اهــداف خــود در 
پرسپولیس تصریح کرد: به نظر من برای 
پرســپولیس ممکن اســت که کیفیت 
بازی خــود را مقداری بالاتــر ببرد. من 
می خواهم که این کار را انجام بدهیم و باور دارم 
با پرسپولیس از عهده انجام این کار بر می آییم. 
ما به دنبال بازی و فوتبال خوب هســتیم که در 
ادامــه اش قهرمانی هم باشــد. فوتبالی که من، 
هواداران پرســپولیس، فوتبــال آرژانتین و در 
کل فوتبال دنیا آن را دوســت داشته باشیم. من 
اطمینان دارم هواداران از اجرای من و آنچه با تیم 

انجام خواهیم داد، خوشحال خواهند شد.

حمیدرضاعرب: شاید برای خیلی ها روشن نشده باشد که 
آندره استراماچونی از ماه ها قبل بازیکنان استقلال را زیر 
نظر گرفته بود و حتی با یکی از مسئولان باشگاه استقلال 
علی خطیر تلفنی دربــاره خصوصیات فنــی و اخلاقی 
بازیکنان صحبــت می کرد. ناگفته نماند کــه در این ایام 

رحمان رضایی نیز همواره با استراماچونی در تماس بود.
رضایی می کوشید جدا از باشگاه استقلال اطلاعات 

موثقی را در اختیار مرد ایتالیایی قرار دهد. رابطه 
رحمان با استراماچونی شاید در ظاهر به حضور 
بازیکن سابق تیم ملی ایران در لیگ ایتالیا مربوط 

باشــد اما این رابطه به دلیل برخورداری از 
یک مدیر برنامه شکل گرفته و همچنان 

نیز ادامه دارد. رضایی حتی این روزها 
که جایی در کادرفنی اســتقلال 
نیافته می کوشــد مشاوره هایی را 

به استراماچونی بدهد. 
رحمان حتی با استراماچونی بیرون 

شام هم می خورد و در این نشست ها 
برخی مسئولان باشگاه استقلال هم حضور 
داشته اند. حضور استراماچونی در ایران در 

واقع به شکل اتفاقی رخ نداده است. او حتی 
درباره محل زندگی اش نیز تحقیقاتی داشته 

است و حالا می  خواهد در یکی از نقاط خوب 
پایتخت خانه ای داشته باشد.

استراماچونی حتی خانواده اش را هم فراخوانده 
تا زندگی جدید در ایــران را تجربه کنند و آن ها 
بزودی راهی ایران خواهند شد. سرمربی استقلال 
زندگی در ایران را تا به امروز مطلوب توصیف کرده 
است. او گفته: »همه چیز خوب است. از زندگی در 

تهران راضی ام و دوست دارم هرچه زودتر در خانه جدیدم 
خانواده ام را هم کنار خودم ببینم.« قرار است مقدمات حضور 
فرزندان استراماچونی در مدرسه های ایتالیایی زبان نیز به 
سرعت فراهم شود. او با سفارت کشورش نیز هماهنگی های 
لازم را انجام داده تا هرچه زودتر مقدمات این کار هم فراهم 
شود. استراماچونی اما دغدغه دیگری هم دارد. او بتازگی در 
نشستی با علی خطیر به جذب یک مهاجم تراز اول تأکید 
کرده و گفته:» یک مهاجم بزرگ می خواهم. بدون تردید 
باید در روزهای آینده این بازیکن به اســتقلال ملحق 
شود. من بازیکنی می خواهم مثل میلیتو که توپ ها را 

بسادگی گل کند«. 
استراماچونی به بازیکنی اشــاره کرده که در 
زمان مربیگری اش در اینتر شَــم بالایی در 
گلزنی داشــت و با گل های ارزشمندش 
اینتر را به جلو می برد. البته ســرمربی 
استقلال سراغ تیام را هم گرفته است. 
او به مسئولان باشــگاه استقلال گفته 
چنانچه شــرایط فراهم است این بازیکن 
را بازگردانند که با پاســخ منفی مسئولان 
باشگاه استقلال مواجه شده است تا پرونده 
بازگشت این بازیکن بسته شود. دیگر هم 
کار از کار گذشــته. تیام به کاسم پاشای 
ترکیه رفته و مرد ایتالیایی باید ســراغ 
گزینه های دیگر برود. شــاید در اردویی 
که استقلال هفته آینده در ترکیه برگزار 
می کند و احتمالاً خانواده اســتراماچونی 
هم در این اردو حضور خواهند داشت، 
زمینه جذب مهاجم مــد نظر آقای 

سرمربی فراهم شود.

سونامی جدید در انتظار مدیریت ورزش خراسان رضوی

صدای پای تغییرات می آید؟!

پرسپولیس یکی از ۳ تیم برتر دنیا از نظر هوادار است

 کالدرون: آمده ام پرسپولیس را
 به چهارمین قهرمانی متوالی برسانم

قدس از زندگی استراماچونی در تهران گزارش می دهد

ردپای رحمان رضایی در چیدمان استقلال

ضد  حمله

سرلک شاگرد مهاجری شد
ورزش: میلاد سرلک، هافبک فصل گذشــته تیم فوتبال سپاهان 
اصفهان با عقد قراردادی به تیم نساجی مازندران پیوست و شاگرد 
محمدرضا مهاجری در این تیم شد. پیش از سرلک، حسن جعفری 
و رضا دهقانی دو بازیکن فصل گذشــته سپاهان نیز به تیم نساجی 

پیوسته بودند.

محکومیت استقلالی ها در پرونده صیادمنش
ورزش: به نقل از سایت رسمی فدراسیون فوتبال، بنا بر حکم صادره 
از سوی کمیته وضعیت بازیکنان فدراسیون فوتبال درباره پرونده 
شکایت باشگاه پدیده ساری و مطالبه حق آموزش اللهیار صیادمنش 
از باشگاه استقلال، این باشــگاه محکوم شد. طبق رأی این کمیته، 
باشگاه اســتقلال محکوم به پرداخت مبلغ 450 میلیون ریال بابت 
سه سال حق آموزش بازیکن در حق این باشگاه شده که این حکم 
در مدت هفت روز قابل تجدیدنظرخواهی است. بنا بر مستندات ارائه 
شده اللهیار صیادمنش در رده های نونهالان، نوجوانان و جوانان عضو 

باشگاه پدیده ساری بوده است.

بحران در تیم آزمون 
ورزش: به نقل از خبرگزاری ریانووســتی روسی، با تصمیم کمیته 
اجرایی فدراسیون فوتبال روســیه طرح ۸+17 در فصل 2020 - 

2021 اجرایی خواهد شد. 
بر اساس این طرح هر تیم لیگ برتر روســیه فقط می تواند هشت 
بازیکن خارجی در فهرســت خــود قرار دهــد و 17 بازیکن دیگر 
باید تبعه روسیه باشــند. در این میان تیم زنیت سن پترزبورگ که 
هم اکنون دارای 14 بازیکن خارجی از جمله سردار آزمون، مهاجم 
ایرانی اســت برای فصل پیش رو باید 6 بازیکن خارجی خود را به 

اجبار کنار بگذارد.

رضایی در بروخه ماندنی شد
ورزش: کاوه رضایی به خرید بد کلوب بروژ معروف شد اما این تیم 
قصد ندارد او را بفروشــد و برای فصل آینده نیز حفظ خواهد شد. 
بر اساس گزارش سایت Nieuws365 هر چند شایعاتی مبنی بر 
فروش کاوه رضایی در حال انتشار هستند اما کلوب بروژ نمی خواهد 

از مهاجم ایرانی خود صرف نظر کند. 
کلوب بروژ به دنبال دادن  فرصت دیگری به این مهاجم است. او این 
فرصت را دارد تا تحت نظر فیلیپه کلمنت، سرمربی جدید کلوب بروژ 
خودش را نشان دهد. بویژه این که در بازی تدارکاتی شنبه گذشته 

نیز موفق به گلزنی شد.

هافبک پیشین چلسی هم تیمی امیری شد
ورزش: باشگاه ترابزون اسپور، جان  اوبی میکل را با قراردادی دو ساله 
که قابلیت تمدید برای سال سوم دارد به خدمت گرفت. رسانه های 
ترکیه ای خبر داده اند این هافبــک نیجریه ای به ازای هر فصل 1.5 
میلیون یورو از این باشــگاه ترکیه ای دستمزد خواهد گرفت. جان 
اوبی میکل که بین سال های 2006 تا 2017 در تیم فوتبال چلسی 
عضویت داشــت و با این تیم دو قهرمانی در لیگ برتر انگلیس، سه 
قهرمانی در جام حذفــی انگلیس، یک قهرمانــی در جام اتحادیه 
انگلیس، یک قهرمانی در جام خیریه انگلیس، یک قهرمانی در لیگ 

قهرمانان اروپا و یک قهرمانی در لیگ اروپا را تجربه کرد.

توافق نفت آبادان با اسکوچیچ
ورزش: مســئولان باشــگاه نفت آبادان پس از مذاکره و بررســی 
گزینه های داخلی و خارجی، در نهایت با دراگان اسکوچیچ سرمربی 
سابق فولاد به توافق رسیدند.اسکوچیچ برای مذاکرات نهایی وارد 
ایران شده اســت و در صورتی که در روند مذاکرات مشکلی پیش 
نیاید، اســکوچیچ در لیگ نوزدهم هدایت نفت را بر عهده خواهد 

داشت.

 واکنش کی روش به شایعه حضور 
در پرسپولیس

ورزش: کی روش اســتنلی در مورد احتمال ماندن یا جدایی اش از 
سپاهان و اینکه شایعه شده با باشگاه های پرسپولیس و تراکتورسازی 
مذاکره کرده است، گفت: من معمولاً دوست ندارم زیاد مصاحبه کنم 
و در دو فصل گذشته که در فوتبال ایران حضور داشتم چنین چیزی 
را نشان دادم. علاقه ای ندارم در مورد شــایعات یا پیش بینی های 
دیگران صحبت کنم و هر وقت برای فصــل آینده تصمیم گرفتم، 

همه چیز مشخص خواهد شد.

 مدافع تراکتورسازی 
به پارس جنوبی پیوست

ورزش: علی عبدالله زاده مدافع وســط 26 ساله و باتجربه که سال 
گذشته پیراهن تراکتورســازی تبریز را برتن می کرد، بعد از توافق 
با بهرام رضاییان مدیرعامل و فراز کمالوند ســرمربی پارس جنوبی 
قرارداد یکساله اش را با این باشــگاه به امضا رساند.عبدالله زاده که 
ســابقه حضور در تیم های ملی نوجوانان، جوانــان و امید را دارد، 
سال ها در نفت آبادان بازی می کرد و در این تیم شاگرد فراز کمالوند 
نیز بود. او در لیگ هجدهــم از نفت راهی تراکتور شــد و زیر نظر 
مربیانی همچون جان توشاک و جورج لیکنز کار کرد و حالا در لیگ 

نوزدهم پیراهن پارس جنوبی را برتن می کند.

بازی تدارکاتی تیم ویلموتس و تیم مجیدی
ورزش: از نوزدهم تا بیست و چهارم تیرماه 9۸ روزهای شلوغی برای 

فدراسیون فوتبال و کمپ تیم های ملی است. 
با برنامه ریزی های صورت گرفته از سوی ســازمان تیم های ملی، 
تیم ملی فوتبال بزرگســالان با هدایت مارک ویلموتس و تیم ملی 
فوتبال امید با مربیگری فرهاد مجیدی در زمین های  شماره دو  و  
یک مرکز ملی فوتبال تمرینات خود را برگزار می کنند. در پایان این 
اردوهای پنج روزه، هر دو تیم برای بررسی تیم های خود در دیداری 
تدارکاتی مقابل همدیگر قرار می گیرند که احتمالاً بازی در زمین 
شماره دو که از چمن استاندارد و مطلوبی برخوردار است، به میدان 
می روند. برگزاری این بازی برای تیم ملی امید که تا چند ماه دیگر 
باید دیدارهای مهمی را برگزار کند، حائز اهمیت اســت و می تواند 
مقابل تیم ملی ایران که از قدرت های آسیا در رده سنی بزرگسالان 

است، محک خوبی بخورد.
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w w w . q u d s o n l i n e . i r
روزنامـه صبـح ایـرانآگهـى

            نماینده ولى فقیه در استان از وفاى به عهد شهردار 
زنجان در ساخت پل امام حسن مجتبى (ع) قدردانى کرد 

زنجان- خبرنگار قدس: در پایان این مراسم نماینده ولى فقیه در استان و امام جمعه 
زنجان با اهدا لوح تقدیرى از وفاى به عهد شــهردار زنجان در ســاخت پل امام حســن 

مجتبى(ع) قدردانى کرد .
در لوح اهدایى امام جمعه زنجان خطاب به شهردار زنجان آمده است : تحقق وعده یکساله 
، وفاى به عهد در زمان کلنگ زنى پل امام حســن مجتبى باعث سرمایه اجتماعى را در 

زنجان تقویت کرد. 
همچنین در این مراســم معاون عمرانى وزیر کشــور و استاندار زنجان با اهدا لوح تقدیر 

مشترك از شهردار زنجان بخاطر عمل به وعده داده شده در موعد مقرر قدردانى کردند.

زنجــان- خبرنــگار قــدس: آییــن                      
بهره بردارى از پل امام حســن مجتبى(ع) 
با حضور معاون عمرانى وزیر کشور، نماینده 
ولى فقیه در اســتان، اســتاندار ، شهردار، 
رییــس و اعضاى شــوراى شــهر زنجان و 
مدیران استانى در مجتمع رفاهى آدونیس 

برگزار شد 
پل امام حســن مجتبى (ع)دهم خرداد 97 
در ورودى شــهرك گلشهر کلنگ زنى شد 
و طبق وعده داده شــده از ســوى شهردار 
زنجان یکســاله به پایان رسید و 15 خرداد 
98 مصــادف با عید ســعید فطــر زیر بار 

ترافیک رفت 
براى ساخت این پل دو رویکرد اصلى وجود 
داشت که یکى رویکرد جنوب به غرب است 
که از میدان بســیج به ســمت بزرگراه 22 
بهمن امتداد دارد و دیگرى مســیر شرقى- 
غربى و بالعکس گلشــهر اســت که رفت و 
آمد بالایى داشــت از همیــن رو این پل به 
گونه اى طراحى شــده اســت که حرکت ها 
بدون تداخل مســیر بزرگراه را طى کرده و 

با حداکثر ایمنى و حداقل زمان انجام شود.
در  ورودى شــهرك گلشهر در مجموع 13 
هزار حرکت در ســاعات اوج اتفاق مى افتاد 
که از این تعداد مشــکلات 12 هزار حرکت 
با احداث پل امام حســن مجتبى (ع) حل 
شــد  به طورى که با ایجاد پل، حرکت هاى 
شــرقى- غربى که یکــى از محورهاى مهم 
رفت و آمد  اســت از روى پــل عبور کرده 
و مسیر جنوب به غرب نیز کماکان بر روى 
سطح بدون تداخل با مســیرهاى دیگر به 
حرکت خود ادامه مى دهد و راســت گردها 

نیز در هر طرف پل  کاملاً باز است.
پل امام حسن مجتبى(ع) از جهت شرقى-

غربى به صورت روگذر و جهت هاى شمالى 
و جنوبى هم ســطح  در حــال اجرا بوده و 
هزینــه اجراى این پل حــدود 38 میلیارد 

تومان است.
ایــن پل به طول 750 متر و عرض 21 متر 
اســت و براى ایجاد امکان گردش شمال به 
جنوب و غــرب به جنوب یک دور برگردان 
غیر هم سطح در فاصله 800 مترى به عنوان 

مکمل در مراحل پایانى ساخت قرار دارد.
ایــن پل در قالــب قرارداد Epc ســاخته 
شــده و همه مراحل اجراى پل از  طراحى 
تا احداث توســط شرکت جهاد نصر زنجان 
ساخته شــده و در مدت زمان یک سال به 

بهره بردارى رسید
نماینده ولى فقیه در اســتان و امام جمعه 
زنجان در این مراســم  گفــت : پروژه پل             
امام حسن مجتبى (ع) نه تنها منجر به رفع 
ترافیک شد بلکه با ساخت به موقع سرمایه 

اجتماعى را تقویت کرد
حجت الاســلام  علــى خاتمــى  در آیین                
بهــره بــردارى از پل امام حســن مجتبى 
سخن مى گفت ، اظهار داشت: براى تقویت 
ســرمایه اجتماعى جامعه اقدامات خوبى از 
ســوى مدیریت شــهرى زنجان انجام شده 

است.
وى افــزود: اگر ســرمایه اجتماعى به خطر 
بیفتد عوارضى بدتر از زلزله برجاى خواهد 
گذاشــت چرا که اعتماد مــردم مهم ترین 

سرمایه است.

نماینده ولى فقیه در اســتان با بیان اینکه 
شکستن طلســم پروژه ى سبز میدان هم 
خوشــحالى مــردم را دوچنــدان مى کند 
گفت: در شرایط اقتصادى فعلى پیش بردن            

پروژه ها هنر است.
خاتمى با اشاره به روند طولانى ساخت پل 
سیدالشــهدا در طول  9 ســال تاکید کرد: 
روند طولانى ساخت این پروژه  کام مردم را 
تلخ کرد. و اتمام شیرینى ساخت این پروژه 

هم نتوانست تلخى آن را جبران کند.
وى ادامــه داد: در علــم مدیریت دو نظریه 
وجــود دارد؛  مدیریت علم اســت و اصل 
مدیریت هنر است، اکنون تجربه نشان داده 
کــه مدیریت هم به علم و هم به جســارت 

نیاز دارد.
امــام جمعه زنجــان  با اشــاره اینکه قبل 
از انقــلاب در هفت روســتاى زنجان برق 
وجود داشــت گفت امــروز 85 درصد راه 
هاى روســتاى استان آســفالت است و در 
بقیه مسائل هم به دســتاوردهاى بسیارى               

رسیده ایم.

 نماینده ولى فقیه در استان زنجان  در آیین بهره بردارى از پل امام حسن مجتبى (ع)

افتتاح به موقع پل امام حسن مجتبى (ع) سرمایه اجتماعى را تقویت کرد

شهر دار زنجان :

خبر

مدیریت  و  همراهى  زنجان،  شهردار 
و                   شهر  شوراى  اعضاى   ، استان  عالى 
دستگاه هاى اجرایى را موجب روند پیشرفت 
پروژه هاى شهرى یکى پس از دیگرى در این 

مدت عنوان کرد.
مسیح االله معصومى ، امروز در ادامه این مراسم  
فعالیتهاى  ونیم   حدودیکسال  به  اشاره  با 
شهردار زنجان ، در این شهر اظهار داشت: در 
صدد تعریف افق هاى روشن آبادانى و عمران 
شهرى  در راستاى حفظ حقوق شهروندى 

درشهر زنجان بوده و هستیم.
مجموعه  اینکه  بیان  با  زنجان،  شهردار 
راستاى  در  توان  تمام  با  زنجان،  شهردارى 
حقوق  شهرو  وآبادانى  همدلى  ایجاد 
شهروندى در تلاش است،  تا از پروژه هاى 
فرهنگى  انسانى  محوریت  با  شده  تعریف 
کرد:  تاکید  شهر،  مرکزى  درهسته  بوِیژه 
به روز کردن حقوق و افزایش بودجه هاى 
شهردارى زنجان نشان از تلاش این مجموعه 

در طى این مدت داشته است.

معصومى ، با اشاره به پیگیرى مسئولین در 
به  زنجان  شهرى  مناطق  افزایش  راستاى 
اتوبوسرانى  چهارمنطقه  شهرى و نوسازى 
واصلاح  شهرى  درون  نقلیه  وسائط  و 
شبکه اتوبوسرانى ، تصریح کرد: همراهى و 
مدیریت عالى استان و اعضاى شوراى شهر و              
دستگاه هاى اجرایى موجب روند پیشرفت 
پروژه هاى شهرى یکى پس از دیگرى در 

این مدت بوده است.
این  یکساله  افتتاح  قول  به  اشاره  با   ، وى 

به روز طبق  زیر ساخت هاى  ایجاد  با  پل 
المللى و تعهدات  استاندارهاى ملى و بین 
زمان بندى انجام شده دراین امر مهم ، گفت: 
در بهره بردارى از  این پل از توان نیرو هاى 
بومى براى اولین بار به نحور مطلوب استفاده 

شده است.
شهردار زنجان ، با بیان اینکه در ساخت این 
پروژه از تکنولوزى هاى بروز استفاده شده 
شهر  مردم  به  یکساله  وعده  گفت:  است، 

تحقق یافت.

همراهى و مدیریت عالى استان، 
موجب روند پیشرفت پروژ ه هاى شهرى زنجان شده است
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رییس شوراى اسلامى شهر زنجان 

 بازگشت اعتماد مردم به 
مجموعه مدیریت شهرى 

ازاهداف مهم شوراى 
پنجم است .

ادامه  در  زنجان- خبرنگار قدس:  
رئیس شوراى شــهر زنجان  با اشاره به 
زمان زود هنــگام این پل  تصریح کرد: 
بازگشــت اعتمــاد مردم بــه مجموعه 
مدیریت شــهرى از جمله اهداف  مهم 

شوراى پنجم است. 
اسماعیل دویران ، با بیان اینکه پشتیبانى 
و حمایت مردم از مسئولین  اصل انطباق 
و یکپارچگى اســت ادامه داد: مشــکل 

یکپارچگى مدیریتى درشهر داریم.
وى، با اشــاره به ورود سیاســت هاى               
تــک روى و حزبى در حــوزه مدیریت 
شــهرى، اضافه کرد: همدلى در اجراى 
پروژه هاى شهرى به دور ازسیاست هاى 
حزبى بوده اســت وپروژه هاى شهرى 

بخوبى در حال اجراست.
رئیس شوراى شــهر زنجان  مجموعه 

شــهردارى را بــازوى قــوى در اجراى           
پروژه هاى تعریف شده شهرى برشمرد 
و گفت: پل امام حســن مجتبى ا باعث 
بالابردن رتبه مهندســین بومى شــهر 

زنجان شده است.
دویران،  با تقدیر از شــرکت جهار نصر 
زنجان پیمانکار ایــن پروژه  افزود: همه 
دســتگاه هاى اجرایى ونهــاد ها نقش  
عمده اى با ایجاد زیرساخت مناسب در 

خور مردم شهر دراین پروژه داشتند.

وى، همکارى مسئولین استان و مجموعه 
شــهردارى را به عنوان یاوران  شوراى 
شهر برشمرد و گفت: پروژه هاى موفق 
و ناموفق همکارى و تعامل  دستگاه هاى 

اجرایى را مى طلبد.
رییس شوراى اسلامى شهر زنجان  در 
پایان  میزان یکپارچگى مدیریت شهرى 
را قابل قبول عنوان کرد و گفت: در حال 
حرکت به ســمت این مهــم به صورت             

ایده آل هستیم.

معاون عمرانى وزیر کشور :

 برنامه هاى مجموعه مدیریت 
شهرى کلید واژه عمران و آبادانى 

شهر هاست
معاون  قدس:  خبرنگار  زنجان- 
عمــران و توســعه امور شــهرى و 
روســتایى وزیــر کشــور و رئیس 
دهیارى هاى  و  شهردارى ها  سازمان 
کشــور تعریف نگاه جدید و رویکرد 
اداره امور شــهرى را بــا ابعاد کلى 
شهر و شهروندى مهم ارزیابى کرد و 
گفت: مسئولین استان زنجان داراى 
نگاه واحد در کنار اقدامات اقتصادى، 
اجتماعــى ، مذهبــى ، فرهنگى و 

عمرانى هستند .
معــاون  نــژاد،  جمالــى  مهــدى 
امورعمرانــى وزیر کشــور،  درآیین 
بهــره بــردارى  از پل امام حســن 
مجتبى (ع) با اشــاره به وجود اتحاد 
و همدلى در بین مجموعه مسئولین 
اســتان زنجان، اظهار داشــت: سه 
دسته مشــکل و چالش درشهرهاى 
کشــور و مناطق مسکونى در رابطه 

مردم  زندگى  با 
وجود دارد.

معــاون عمرانى 
با  وزیر کشــور، 
باید  اینکه  بیان 

در کنــار اقدامــات عمرانــى و رفع 
آســیب هاى عمرانى به عدم رشد و 
توسعه شــهرى و وجود آسیب هاى 
اجتماعــى فرهنگى نیــز توجه ویژه 
داشــت ، ادامه داد: وجود بافت هاى 
فرســوده و ســیما و منظر شهرى و 
غیره حائز اهمیت اســت، ادامه داد: 
رفع آسیب هاى اجتماعى ، فرهنگى، 
در                                           ریــزى کلان  برنامه  اقتصــادى 

شهر ها را مى طلبد.
وى تبدیل شــهر ها به شــهرهاى 
دانایــى محور را نیازمنــد نگاه ویژه 
در همه ابعاد زندگى دانست و تاکید 
کــرد: یکپارچگــى ، فرایند محورى 

درفراینــد برنامــه هــاى مجموعه 
مدیریت شــهرى کلید واژه عمران و 

آبادنى در شهرهاست.
این مقام مسئول ، با اشاره به توسعه 
پایدار شــهرى، گفت: در شــهر ها 
نیازمند نگاه عمیــق و جدید ونگاه 
حکیمانــه هســتیم نه نــگاه صرفا 

عمرانى. 
جمالى نژاد ، تعریــف نگاه جدید و 
رویکرد اداره امور شــهرى را با ابعاد 
کلى شــهر و شهروندى مهم ارزیابى 
کرد و گفت: مدیریت شهرى زنجان 
واعضــاى شــوراى شــهر زنجان و 
مســئولین داراى نگاه واحد در کنار 

اجتماعى مذهبى  اقتصادى  اقدامات 
و فرهنگى ....هستند.

معاون عمرانى وزیر کشور در ادامه، 
اعتماد به خود و داشــته هاى خود 
را موجب توســعه و پیشرفت شهر و 
شهر نشینى برشــمرد و یادآور شد: 
اعتماد مــردم به مســئولین همراه 
باایجاد زیرســاخت هاى  مناســب 
شــهرى موجب استحکام روابط بین 

مردم ومسئولین مى شود.
وى پرهیز از ایجاد گسل بى اعتمادى 
را مهــم ارزیابى کرد و گفت: به امید 
روزى که شاهد تعامل بیش ار پیش 

در این زمینه باشیم. 

اجتماعى مذهبى درفراینــد برنامــه هــاى مجموعه  اقتصادى  اقدامات 
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فرهنگ و هنر

چهره خبر

پيشنهاد امروز 

ادبيات 

 مخاطب امروز و آشفته بازار ادبى
فرهنــگ و هنــر/ خديجه 
زمانيان: يك مترجم از نبود برنامه 
منظم نقد آثار ادبى و هنرى گلايه 
كرد. بهروز حاجى محمدى مترجم 
آثارى چون «پارتيزان و كبوترها»، 
«آخــر بازى، در انتظــار گودو» و 

«اسحاق نيوتن» معتقد است اگر در حيطه هنرهايى مانند موسيقى، تئاتر، 
سينما و ادبيات جلســات منظم، پيوسته و هدفمندى با محوريت نقد آثار 
هنرى وجود داشته باشد، سره و ناسره از يكديگر جدا مى شوند و مخاطب با 

درك درستى از هنر ناب با پديده هاى هنرى مواجه مى شود. 
مترجم «شــخصيت اصلى در آثار كافــكا» مى گويد: مخاطب در هنر امروز 
بخصوص در مواجهه اش با ادبيات با آشــفته بازار ادبى مواجه مى شــود كه 
نمى داند كدام اثر ادبى خلاقانه و ناب اســت و كدام اثر كپى از كتاب و يا اثر 
ديگرى اســت. به قول شفيعى كدكنى «چند كلمه به شكل جدول كلمات 
متقاطع پشــت سر هم مى آورند و اسمش را شعر مى گذارند و آن را سبك 
مدرن و پسامدرن خطاب مى كنند» اما وجود جلسات منظم و مستمر نقد 
آثار تصاويرى روشن و واضحى از نويسندگان داخل و خارج به مخاطب عرضه 
مى كند تا اين مخاطب بتواند براحتى سره را از ناسره تشخيص دهد.  حاجى 
محمدى افزود:اگرچه بسيارى ازكارشناسان معتقدند نبايد از وضعيت موجود 
نگران بود؛ چون هنر ناب با گذشــت زمــان از بين نمى رود بلكه روز به روز 

ماندگار تر مى شود.

گذران روزهاى تابستان با «آب و زنجير»
فرهنگ و هنر: پيشنهاد امروز ما 
به شما معرفى يك كتاب داستان 
اســت. رمان «آب و زنجير» يك 
كتاب براى گروه ســنى نوجوان 
اســت كه البته بزرگسالان هم از 

خواندن آن لذت مى برند.
كتاب را حسن قربان زاده خياوى نوشته است. رمان در مورد پسرى است به 
اسم غلام كه با پســر نوجوان ديگرى به نام «فياض» هميشه رقابت دارند. 
فياض جبهه مى رود و همــه محل درباره او و كارش صحبت مى كنند. اين 
مسئله براى غلام ناراحت كننده اســت. او براى اينكه مردم كمتر راجع به 
فياض حرف بزنند دست به انجام كارهاى نامتعارفى مثل شكار خرس مى زند 
تا ذهن مردم محل را از فياض دور نگه دارد، غافل از اينكه اين كارها موجب 

دردسر هاى مختلفى براى او مى شود.
داســتان و حوادث كتاب «آب و زنجير» در شهرستان مشكين شهر اتفاق 
مى افتد. زمان داستان هم بر مى گردد به دهه 60 و سال 62 كه خانواده هاى 

ايرانى هر كدام به نوعى زندگى شان تحت تأثير جنگ قرار گرفته بود. 
حسن قربانزاده خياوى مربى كانون پرورش فكرى كودكان و نوجوانان است. 
او 20 سال اســت كه به بچه ها داستان نويسى آموزش مى دهد و از اين رو 
تجربه نوشــتن براى اين گروه سنى را دارد؛ چون آن ها را خوب مى شناسد 
و پى به ذائقه مطالعاتى آن ها هم برده اســت.  او مى گويد: بيشتر وقايع اين 
داستان بر اساس واقعيت و تجربه هاى زيستى اوست. گويا شخصيت «فياض» 
واقعاً وجود داشته و شهيد شده است. به گفته نويسنده، مخاطب وقتى كتاب 
«آب و زنجير» را مى خواند با مشكين شهر، جغرافياى اين شهر و طبيعت آن 
آشــنا مى شود. همه اين ها براى نوجوانى كه مى خواهد پا را از پيرامون خود 
فراتر بگذارد و از راه مطالعه دســت به تجربه هاى جديد بزند، جذاب است. 
«آب و زنجير» بتازگى از سوى به نشر منتشر شده و در دسترس علاقه مندان 
قرار گرفته است. اين كتاب پيش از اين توانسته بود برنده جايزه اميرحسين 

فردى شود.

 فرهنگ و هنر/ زهره كهندل  قربان محمدپور 
پس از ساخت «ســلام بمبئى» و فروش رؤيايى 
اين فيلم در ســال 95 كه از مــرز 13 ميليارد و 
720 ميليون تومان عبور كرد، گمان مى كرد كه 
با همان حقه قبلى و اســتفاده از بازيگران گيشه 
هندى و ايرانى، مى تواند مخاطب را به تماشــاى 
فيلمش بنشاند، اما در مورد فيلم «دختر شيطان» 
تيرش به سنگ خورد. اين فيلم كه از 15 خرداد 
اكران خود را آغاز كرده، بر اساس سامانه فروش 
ســينماى ايران و در هفته سوم اكران خود فقط 
635 ميليــون تومان فروختــه و با وجود برخى 
جنجال هــا درباره عكس هاى نامناســب بازيگر 
هندى اين فيلم، در گيشه شكست خورده است. 
محمدپور كه پــس از 10 روز از اكران، فيلمش 
نيــم ميليارد تومان هم نفروختــه بود در برنامه 
تلويزيونى «نقد ســينما» از تعداد كم سالن هاى 
نمايش فيلمش گله كرده و گفته بود؛ مى خواستم 
فيلمم را از پرده پايين بكشم، چون اكران در 70 
سالن كه اكثر آن ها عملاً با يك يا دوسانس است، 

فايده اى ندارد.
او يكى از دلايل شكست فيلمش در گيشه را زمان 
اكران دانسته و عنوان كرده بود: ما در زمانبندى 
براى اكران اين فيلم اشتباه كرديم، چون سينماى 
ايران ظرفيت اين را نــدارد كه همزمان چهار ـ 
پنج فيلم پرفروش اكران شــود، اين فيلم اگر در 
زمان مناسب مثلاً پاييز اكران مى شد، مى توانست 

بفروشد.
در حالــى قربــان محمدپور، فيلمــش را اثرى 
غيرتجــارى خوانده كه هزينه هــاى بالاى توليد 
فيلم و تبليغات فــراوان آن در كنار انتخاب ژانر 
كمدى- ملودرام براى ساخت اين فيلم و استفاده 
از بازيگران گيشه هندى و ايرانى، خلاف اين ادعا 
را ثابت مى كند. پرسش اينجاست كه آيا سازنده 
فيلم «دختر شــيطان» ارتقاى ســليقه بصرى 
مخاطب را در معادلات فروش فيلمش به حساب 

نياورده است؟

 مخاطب امروز، سليقه پيچيده اى دارد
خســرو دهقان، منتقد 
و مــدرس ســينما در 
ما  خبرنگار  با  گفت وگو 
درباره اينكه آيا مخاطب 
امروز براى انتخاب فيلم 
باهوش تر شده است كه 

فيلم «دختر شيطان» در گيشه شكست مى خورد، 
مى گويد: درصد كوچكى شايد به هوشمند شدن 
مخاطب در انتخاب فيلم بســتگى داشته باشد، 
آنچه مهم اســت اينكه مخاطب سليقه خاص و 
پيچيده اى دارد كه قابل پيش بينى نيســت، اگر 
قرار بود كه فيلمســازان به اين اكســير و اسرار 
مگوى دسترسى پيدا كنند، بر اساس آن فرمول، 
فيلم مى ساختند و در فروش جواب مى گرفتند، اما 
صنعت سينما از فرمول خاصى پيروى نمى كند. 

بــه گفته او، اگر بنا بود فــروش فيلم ها از قواعد 
خاصى پيروى كند كه فــروش را تضمين كند، 
به اسرار مگويى دست مى يافتيم كه تاريخ سينما 
را عوض مى كــرد، مثلاً گاهى فرمول محمدرضا 
گلزار جواب نمى دهد، اما نابازيگر جواب مى دهد. 
بنابراين فروش فيلم، فرمول مشــخصى ندارد و 

مجموعه اى از عوامل دخيل در فروش يك فيلم 
هستند.

دهقان معتقد است: سازنده فيلم «دختر شيطان» 
هم فيلم سازى از راه نرسيده است و سن سينمايى 
زياى ندارد، در حالى كه بايد عمر ســينمايى اش 
بيشتر شود تا توقع فروش بالاى فيلمش را داشته 

باشد.
به باور اين منتقد سينما، استفاده از هنرپيشه زن 
خارجى، مؤثر است، اما در نهايت سليقه تماشاگر 
به ســمت فيلم هايى با قصه اى جذاب و ديدنى، 
ميل مى كند. ســادگى و روانى قصه گويى، عامل 
مهم ترى در جذب مخاطب اســت و هنرپيشــه 
خارجى و لوكيشــن هاى لوكس، بزك و دوزك 
است. در سينماى ايران، قصه ها و پلان هاى جذاب 

مى تواند از عوامل فروش يك فيلم باشد. 
دهقان درباره ادعاى سازنده فيلم كه گفته بود اگر 
«دختر شيطان» در زمان ديگرى اكران مى شد، 
فروش بيشترى داشــت، مى گويد: شايد ميزان 
فروش كمى  بيشتر مى شــد، اما تأثيرش بسيار 
اندك بود. ســليقه مخاطب و استقبالش از يك 
فيلم جزو اسرار مگوى است كه اگر كسى به آن 
اسرار دست پيدا مى كرد، همه زندگى اش را روى 
ساخت فيلمى  سرمايه گذارى مى كند كه آن فيلم 

خوب بفروشد. 
وى با بيان اينكه عوامل شناخته شده و ناشناخته 
بسيارى در فروش فيلم اثرگذار است، خاطرنشان 
مى كند: در اين ســال ها هنرپيشه زن خارجى و 
لوكيشــن هاى خارجى براى فيلم هاى كمدى و 

ملودرام هاى عاشقانه باب شده بود، اما كم كم لوث 
شــد و كاركرد خودش را براى جذب مخاطب از 

دست داد. 

  فيلمى كه تا همين جا به مدد تبليغات 
فروخت

جبار آذين، منتقد سينما 
ســاخت  چرايى  درباره 
اكــران فيلم هاى كم  و 
محتوا و گاه ضد فرهنگى 
فيلــم «دختر  همچون 
شيطان» به خبرنگار ما 

مى گويد: سينماى ايران دچار مشكلات، معضلات 
و بحران هاى فراوان است و اين نقص در توليد آثار 
ســينمايى و اكران بشدت به چشم مى خورد كه 
تأثير سياست هاى سينمايى و عملكرد مسئولان 
مختلف و نامسئولانى است كه در اين حوزه نفوذ 

كرده و سلطه يافته اند.
وى با ابراز تأسف از اينكه نياز و سليقه  مخاطب 

براى توليد فيلم ها يك اصل محسوب نمى شود، 
خاطرنشان مى كند: اين تفكر غلط تا آنجا ريشه 
دوانده كه بســيارى از فيلم هاى روى پرده براى 
جلوه گرى و تصرف گيشــه ساخته مى شوند. از 
سوى ديگر به دليل باز بودن فضاى توليد و اكران 
براى نفوذ و يكه تازى عناصر مافيايى و پولشويان، 
كســانى كه در اين عرصه همســو با اين باندها 
باشــند ازموقعيت ممتاز در اختصاص گروه هاى 
سينمايى، سالن هاى سينما و تبليغات شهرى و 
پخش برخوردار مى شوند و چنانچه فيلمسازانى 
در اين حيطه نباشــند، مورد ظلم واقع مى شوند 
و فيلم هايشــان در سالن هاى كم و زمان محدود 
اكران مى شود؛ چون به اندازه اين باندها بضاعت 
مالــى و تبليغاتى ندارنــد، نمى توانند در عرصه 

تبليغات خودنمايى كنند.
به گفته او، اين مســائل در ميزان استقبال مردم 
از فيلم هــا مى تواند تأثيرگذار باشــد، از همين 
رو فيلمى مانند دختر شــيطان كه دومين فيلم 
كارگــردان آن به طور مشــترك ميــان ايران و 
هند است، گرچه كمابيش در گيشه خودنمايى 
مى كند، اما مورد توجه و پسند مخاطب نيست؛ 
چون نه با فرهنگ ما همخوانى دارند و نه نيازهاى 
نســل هاى مختلف بويژه نسل جوان را منعكس 

مى كند. 
آذين معتقد اســت: اگر اين فيلم، چنين فروشى 
هم داشته، به دليل هزينه هاى بالاى تبليغاتى آن 
و نبود آثار خوب و استاندارد در سينماست، ضمن 
اينكه حتى اگر فيلمى  بتواند در گيشه به رقم چند 

ميلياردى دست پيدا كند، به معناى خوب بودن 
آن اثر نيست. فيلم خوب در سينماى ايران كمياب 
است و غفلت مديران سينما و عواملى كه عمدتاً 

به گيشه فكر مى كنند، دخيل در اين ماجراست. 

 جنجال آفرينى براى فروش بيشتر! 
قربان محمدپــور در ســاخت فيلم هايش روى 
سليقه مبتذلى سوار شده كه در آن با استفاده از 
بازيگر زن خارجى و لوكيشن هاى لوكس خارج از 
كشور، سعى در نشاندن مخاطبان براى تماشاى 
فيلم هايش داشــته و گمان مى كرده كه در فيلم 
جديدش هم مى توانــد از حربه فيلم قديمى اش 
استفاده كند. آذين معتقد است: دختر شيطان مثل 
فيلم سلام بمبئى، يك فيلم متوسط سطحى نگر و 
گيشه اى است كه سعى كرده با استفاده از بازيگران 
هندى و لوكيشن هاى خارجى، بخشى از مخاطبان 
سينما را به سمت سالن هاى سينما بكشاند. شايد 
مخاطب به خاطر تازگى لوكيشن يا بازيگر، جذب 
فيلمى شــود، ولى وقتى اين اتفاق تكرار مى شود 
ديگر براى مخاطب تازگى ندارد و او فريب اين نوع 

ترفندهاى تبليغاتى را نمى خورد.
او اضافه مى كند: ســازنده ايــن فيلم، پيش از 
اكــران و در زمــان اكران فيلــم جنجال هاى 
رســانه اى درباره فيلمش بــه راه انداخت كه 
بتوانــد اغواگرى كند. گاهى فيلمســازان هم 
دچار غفلت و كوتاهــى در توليد آثار خوب و 
مردمى مى شــوند از هميــن رو، اين آثار چون 
گيشــه اى و نازل هستند، سعى مى كنند كه با 
تبليغات، شــلوغ بازى و جنجال رسانه اى، فضا 

را براى ديدن فيلم مهيا كنند. 
به باور اين منتقد ســينما، مخاطــب زمانى به 
تماشــاى فيلمى  مى نشــيند كه آن فيلم بازتاب 
بخشى از مســائل زندگى او باشد و اگر قرار باشد 
كه براى ســرگرمى  به سينما برود و فيلم هايى را 
ببيند كه ســطح نازل تر آن هــا را در جنگ هاى 
تلويزيونى ديده، پول و وقتش را صرف ديدن آن 

فيلم نمى كند.
به گفته اين منتقد سينما، تماشاى فيلم هاى نازل 
و ضد فرهنگ، ستم به تماشاگر است كه جيبش را 
خالى مى كند؛ در واقع چنين فيلم هايى، شيطان هاى 
تصرف گيشه ســينماى كشور هستند كه در كنار 
باندهاى مافيايى و پولشــويان به تخريب فرهنگ و 

مناسبات خانوادگى و اجتماعى مى پردازند.
آذين يادآور مى شــود: فيلم دختر شيطان، نه 
داســتان مناسبى را ســرهم كرده است و نه 
اينكه توانسته اين داستان را با وجود بازيگرانى 
شــناخته شــده، تبديل به يك اثر سينمايى 
بكند. اين فيلــم حداقل هاى اســتانداردهاى 
ســينمايى را هم رعايت نكرده است، به همين 
دليــل بســيارى از وقايــع و رخدادهاى فيلم 
در فضاهايــى كه مى توانســت جذاب باشــد، 
بدرســتى مورد اســتفاده قرار نگرفته است و 
اين فضاســازى نه توانســته به بهبود و انتقال 
داســتان فيلم كمك كنند و نه اينكه در غناى 
داســتان و جذابيت فيلم، ايفاى نقش بكند، به 
همين دليل اين فيلم يك اثر متوســط گيشه 
اى است كه نه اســتانداردهاى رايج سينمايى 
در آن رعايت شــده اســت و نه ذوق و سليقه 

مخاطب ايرانى.

برش

زن  هنرپيشه  سال ها  اين  در 
خارجى و لوكيشن هاى خارجى براى 
ملودرام هاى  و  كمدى  فيلم هاى 
عاشقانه باب شده بود، اما كم كم 
لوث شد و كاركرد خودش را براى 

جذب مخاطب از دست داد

ايلنــا: ابراهيم حاتمى كيا فعلاً قصد ندارد فيلم ســينمايى «من زنده ام» و 
فيلمى درباره داعش بسازد.

خبرى كه در فضاى مجازى مبنى بر ســاخت فيلم ســينمايى «من زنده ام» 
به كارگردانى ابراهيم حاتمى كيا و بر اســاس كتابى نوشته «معصومه آباد» 
و همچنين ســاخت فيلمى با موضوع داعش با همكارى سازمان اوج منتشر 

شده بود كه صحت ندارد.
صحبت هايى درباره ســاخت اين فيلم ها انجام شــده است، اما هنوز قطعيت 

پيدا نكرده و فعلاً حاتمى كيا قصد ندارد آن را بسازد. 
ابراهيــم حاتمى كيا قصــد دارد احتمالاً پروژه بعدى خود را با ســازمان اوج 
بســازد، اما داستان و محتواى فيلم هنوز مشخص نيست و نخستين نمايش 

آن در جشنواره فيلم فجر امسال خواهد بود.

حاتمى كيا در جشنواره  
فيلم فجر امسال

فرهنگ و هنر: امروز ســاعت 18 عصر، انجمن شــاعران ايــران ميزبان سينما
سيدضياء قاسمى، شاعر افغانستانى خواهد بود.

در اين ديدار كه شــاعران و هنرمندان حضور دارند، دكتراســماعيل امينى 
دقايقى درباره اين شــاعر و آثار او ســخن خواهد گفت. شعرخوانى شاعران 
از ديگر بخش هاى اين برنامه اســت. «شــعرهاى ماندگار جنگ»، «باغ هاى 
معلق انگور» و «پادشــاهى اندوه» برخى از آثار منتشــر شــده ســيدضياء 
قاسمى هســتند. ديدار با اين شــاعر در خانه شاعران ايران به نشانى خيابان 
دكترشريعتى، خيابان شــهيد كلاهدوز (دولت)، نبش كوچه نعمتى برگزار 
مى شــود و حضور در اين برنامه براى علاقه مندان، آزاد و رايگان است. سيد 
محمد ضياء قاسمى سال 1354 در «بهسود» افغانستان به دنيا آمده است. 

وى در سال 1364 به ايران هجرت نمود.

سيدضياء قاسمى
 در خانه شاعران ايران

شعر

تئاترتجسمى

شجاعى طباطبايى از نمايشگاه « سيلى هاى سخت» مى گويد

واكنش سريع هنرمندان به سرنگونى پهپاد متجاوز
در پى انتشار خبرى با عنوان «تمرين رقص به بهانه تئاتر»

شكايت پرديس تئاتر تهران از عوامل نمايش «منم آرش»
 سيدمسعود شــجاعى طباطبايى، مدير مركز 
آيين  در  هنــرى  تجســمى حوزه  هنرهــاى 
بازگشايى نمايشگاه گروهى پوستر، كارتون و كاريكاتور 
«ســيلى هاى ســخت» با موضــوع ســرنگونى پهپاد 
جاسوســى آمريكا گفت: مركز هنرهاى تجسمى  حوزه 
هنرى بار ديگر شاهد واكنش سريع هنرمندان گرافيك، 
كارتونيســت و كاريكاتور به سرنگونى پهپاد جاسوسى 
آمريــكا از ســوى نيروهاى ســپاه پاســداران انقلاب 
اســلامى ايران اســت؛ پهپادى كه با موشك هاى كاملاً 
ايرانى و ســاخته شــده به دســت متخصصان وطنى 

سرنگون شده است.
شــجاعى ادامه داد: مركز هنرهاى تجسمى حوزه هنرى 
بلافاصله پس از رويداد حماسى ايران در قبال تجاوز اين 
پهپاد به مرزهاى هوايى كشورمان دست به كار شده و با 
اعلام فراخوانى آثار قابل توجهى را با اين موضوع جمع آورى 
كرد. وى افزود: هنر كارتون و كاريكاتور براى بيان اقتدار 
ملت ايران در برابر هرگونه تجاوز به مرزها و جاسوسى از 
اسرار نظامى و امنيتى كشور توان پيام رسانى بسيار سريع 
و گيرايى دارد. از اين جهت ما براى ســريع ترين واكنش 
مؤثر در قبال اين موضوع از هنرمندان پوســتر، كارتون و 
كاريكاتور خواستيم تا به جمع ما در نمايشگاه «سيلى هاى 
سخت» بپيوندند. به اين ترتيب در كمتر از چهار روز بيش 
از 30 اثر مورد تأييد به دست ما رسيد تا موفق به برگزارى 

اين نمايش شويم.
 شــجاعى در ادامه گفت: اقتدار نيروهاى نظامى كشور در 
برابر هرگونه اقدامى عليه امنيت، ســربلندى و استقلال 
كشور، پيام و هدف نهايى برپايى اين نمايشگاه است؛ چرا 
كه نيروهاى هوافضاى سپاه پاسداران انقلاب اسلامى ايران 

توانستند يكى از گران قيمت ترين و باارزش ترين پهپادهاى 
روز دنيا متعلق به نيروى هوايى ارتش تروريستى آمريكا را 

با موشك هاى كاملاً بومى شكار كنند.
شــجاعى ادامه داد: در اين نمايشــگاه 32 اثر به نمايش 
گذاشته شده است كه نيمى از آثار به صورت پوستر طراحى 
شده و نيم ديگر هم در قالب كاريكاتور و كارتون بوده است. 
غالب آثار به زبان هاى فارســى و لاتين بوده تا با مخاطبان 

خارجى خود ارتباط بيشترى برقرار كنند.
گفتنى اســت، نمايشــگاه گروهى پوســتر، كارتون و 
كاريكاتور «سيلى هاى سخت» 10 الى 23 تيرماه شنبه 
تا چهارشــنبه هر هفته از ســاعت 9 الى 18 در خانه 
عكاســان حوزه هنرى به نشانى خيابان سميه، نرسيده 

به پل حافظ ميزبان علاقه مندان خود خواهد بود.
همچنين همزمان با برپايى اين نمايشــگاه به مناسبت 
ســالروز شــهداى هفتم تير از تابلوى نقاشى «شهيد 
بهشــتى» اثر عباس گنجى در نگاه خانه  حوزه هنرى 

رونمايى شد.

 در پى انتشار خبرى با عنوان «تمرين رقص و 
اختلاط به بهانه نمايــش آرش كمانگير» در 
تاريــخ نهــم تيرمــاه 98 در فضاى مجــازى و برخى 
پايگاه هاى خبــرى، روابط عمومى  پرديس تئاتر تهران 

توضيحاتى براى تنوير افكار عمومى ارائه داد.
در ايــن توضيــح آمده اســت: نمايش «منــم آرش» به 
كارگردانى «نيما خســروى» هنوز مجوز اجراى عمومى  را 
از شوراى نظارت و ارزشــيابى اداره كل هنرهاى نمايشى 
دريافت نكرده است. اين نمايش در بازبينى اوليه كه توسط 
مجموعه پرديس تئاتر تهــران اتفاق افتاد تمامى  تذكرات 
لازم مبنى بر حركات نمايشى غير مرتبط، رعايت شئونات 
اسلامى، استفاده نكردن از موسيقى غير مرتبط، استفاده از 
آرايه هــاى كامل لباس و چهره را دريافت كرده بود. قرار بر 
اين بود كه بازبينى نهايى نيز با حضور شوراى ارزشيابى و 
نظارت اداره كل هنرهاى نمايشى در روزهاى آتى و با رفع 

موارد تذكر داده شده صورت گيرد.
متــن نمايش «منم آرش» از نهاد رســمى مرتبط داراى 
مجوز اســت و تا زمان تأييد نهايى اجرا توســط شوراى 
نظارت و ارزشيابى اداره كل هنرهاى نمايشى با مجموعه 
پرديس تئاتر تهــران فقط به عنوان محل تمرين قرارداد 
ثبت شده دارد. مبتنى بر مفاد اين قرارداد و آنچه در بند 
قبل اشــاره شــد، كارگردان اين نمايش بايد از مفاد اين 
قرارداد مبنى بر رعايت ضوابط و شئون اخلاقى به عنوان 
يكى از ضوابط حين تمريــن، رعايت هاى لازم را اجرايى 
مى كرد كه متأســفانه با وجود دريافت تذكرهاى لازم در 
اين مورد در انجام آن مرتكب قصور و بى اخلاقى شــده 
است. مديريت مجموعه پرديس تئاتر تهران هم در اقدامى 
 توقف و ادامه همكارى با اين نمايش را در دستور كار قرار 

داده است.
همچنين لازم به ذكر اســت فيلمى  كــه از تمرين اين 
نمايش منتشر شــد در روز تعطيل گرفته شده است، به 
اســتناد فيلمى  كه منتشر شده آنچه كه مشهود و واضح 
اســت؛ اين فيلم نيز به شــكل غيرقانونى توســط گروه 
نمايشى تهيه شده اســت. بر پايه قواعد اجرايى پرديس 
تئاتر تهران كه گروه نمايشــى ملزم بــه رعايت آن بوده 
است، اجازه هرگونه فيلمبردارى از تمرين و اجراى نمايش 
بايد با هماهنگى مجموعه صورت پذيرد كه در اين مورد 
هيچ گونه هماهنگى اتفاق نيفتاده و به شكلى واضح فيلم 

منتشر شده توسط گروه نمايشى تهيه شده است.
پرديس تئاتر تهران به جهت تخطى گروه نمايشى «منم 
آرش» از مفاد قرارداد منعقده ضمن انعكاس موارد تخلف به 
اداره كل هنرهاى نمايشى وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامى 
 پيگيرى حقوقى و طرح شكايات در مراجع ذى صلاح قانونى 
به جهت صدمه به هويت فرهنگى هنرى اين مجموعه را در 

دستور كار قرار داده است.

به بهانه شكست «دختر شيطان» در گيشه

فيلمفارسى هندى هم ديگر جواب نمى دهد

عضو كميسيون فرهنگى مجلس:
كرسى هاى ترويجى زبان فارسى 

نبايد تعطيل شوند
مينا افــرازه: حجت 
الاسلام والمســلمين 
نصــراالله پژمان فر نماينده مردم 
مشهد در مجلس درباره كاهش 
بودجه كرسى هاى ترويجى زبان 
فارسى، اظهار داشت: من درباره 

اين موضوع نامه اى به آقاى نوبخت نوشتم و در آن درخواست كردم ضمن 
اختصاص بودجه مناسب نسبت به اين موضوع به صورت ويژه رسيدگى 
كند؛ زيرا اعتبارات كافى در واقع حيات زبان فارســى را ميان ملت ها و 
جوامع مختلف حفظ مى كند. اينكه مسئولان بخواهند در مقابل حجم 
بالايى از هزينه هاى متفاوتى كه در كشور صرف مى شود از بودجه زبان 
فارسى بزنند و با اين اقدام سبب تعطيلى تمامى كرسى هاى ادبيات فارسى 

در دنيا شوند، به هيچ وجه قابل دفاع نيست.
عضو كميســيون فرهنگى مجلس شوراى اســلامى ادامه داد: متأسفانه 
مسئولان و متوليان اجرايى بدون شناخت كافى با تيغ جراحى به جان 
حوزه فرهنگ و زبان فارسى افتاده و بودجه آن را كاهش دادند، درحالى 
كه اگر كشــورمان توانسته فرهنگ و ادبيات غنى خود را در دنيا مطرح 
و به ســاير ملت ها معرفى كند به واسطه اين بوده كه كرسى هاى زبان 
فارسى را راه اندازى و حفظ كرده است. با كم لطفى هاى مسئولان ممكن 
است فرهنگ كهن زبان فارسى از بين برود. بى دقتى و عدم توجه كافى 
مســئولان سبب شده در مناطقى مانند شــبه قاره كه در گذشته زبان 
رسمى آن ها زبان فارسى بوده، در حال حاضر اولويت آن ها از زبان فارسى 

خارج شود و درنتيجه بسيارى از افراد با اين زبان بيگانه باشند.
پژمانفــر افزود: زبان و ادبيات فارســى در واقع جزو آخرين ريشــه هاى 
فرهنگى باقيمانده كشورمان در دنياست كه بايد با حساسيت بيشترى 
حفظ و ترويج داده شــود. حدود 100 ســال پيش زبان فارســى، زبان 
رســمى مردم شــبه قاره بوده، اما امروز هيچ كس حتى با زبان فارسى 
آشــنايى ندارد و اين تنها به دليل بى دقتى و بى تفاوتى هاى مسئولان به 

حوزه فرهنگ و سرمايه هاى معنوى كشور است.
نماينده مردم مشــهد در مجلس شوراى اسلامى گفت: مسئولان صدا و 
ســيما نيز مســئوليت مهمى  در اين باره دارند و بايد از تبليغ و كاربرد 
اصطلاحــات لاتين خــوددارى و برنامه هاى متنوع و جذابــى را براى 
گروه هاى مختلف جامعه از جمله كودكان در شناســاندن زبان فارسى 

اصيل تهيه كنند.
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